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Kolébka, rodinné snímky a program 
Inovované vítání občánků se setkalo s pozitivním ohlasem

V sobotu 15. června  se v obřadní  síni 
vítkovické radnice uskutečnilo vítání ob-
čánků v tak trochu jiné, inovované podobě. 
„Chtěli jsme, aby tento okamžik byl oprav-
du slavnostní, proto jsme přistoupili k ně-
kolika zásadním změnám,“ vysvětluje sta-
rostka Radomíra Vlčková, která v krátkém 
projevu  přivítala  nové  občany  Vítkovic 
a promluvila k jejich rodičům a blízkým. 
„K novinkám patří například nazdobená 
kolébka, v níž je možné nechat si mimin-
ko vyfotit. Profesionální fotografka rovněž 
v obřadní síni pořídí snímky rodin, které 

si  přítomní mohou  rovnou  odnést  jako 
památku na tuto neopakovatelnou chvíli,“ 
pokračuje starostka a dodává: „Velmi mě 
těší, že do přípravy kulturního programu 
doprovázejícího vítání občánků se zapoji-
li i lidé z Vítkovic. Velice si této iniciativy 
vážím.“

Hosté si jako památku odnesli i drobné 
upomínkové předměty a všichni se zapsali 
do pamětní knihy. S těmi, kteří se vítání ob-
čánků zúčastnili, se mohou seznámit také 
čtenáři zpravodaje na stranách 4 a 5. 
� Foto:�Veronika�Anýžová

Pozvánka na výlet 
vítkovických seniorů

Městský obvod Vítkovice společně s klu-
bem seniorů připravuje pro vítkovické se-
niory jednodenní výlet do Litomyšle, a to 
ve čtvrtek 26. září. V případě zájmu bližší in-
formace včetně přihlášky poskytne vedoucí 
klubu seniorů Marie Kutějová na telefonním 
čísle: 732 168 984. Srdečně všechny zveme.
 Marie�Kutějová,�Foto:�Pavlína�Hánová

VÍTKOVICE AKTUÁLNÍ

Koaliční dohoda
Na Zastupitelstvu městského obvodu Vít-

kovice, které se konalo 17. června v knihov-
ně, byla představena nová ko aliční dohoda 
uzavřená těmito politickými subjekty – Po-
litické hnutí ANO 2011, Hnutí Ostravak, 
Politické hnutí Vítkovice a Starostové a ne-
závislí.

Starostkou Radomírou Vlčkovou (ANO) 
rovněž  byli  představeni  noví  členové 
Rady  městského obvodu Vítkovice ve slo-
žení  –  místostarostové  František  Kročil 
(PHV) a Petr Menšík (Ostravak), radní Libor 
Pavel (ANO) a Richard Čermák (Ostravak).

Hřiště
Ve středu 3. července bude v 10 hodin 

slavnostně otevřeno hřiště v Halasově uli-
ci. Více informací přineseme v srpnovém 
vydání zpravodaje. 

Prázdniny v Dolních 
Vítkovicích

Festivaly Colours of Ostrava a Beats for 
Love, nové výstavy a spoustu dalších akcí, 
to vše jsou projekty, které se o prázdninách 
konají v Dolních Vítkovicích. Určitě si je ne-
nechejte ujít!

Změna distribuce 
zpravodaje

Už 1. srpna bude odstartován nový sy
stém distribuce Vítkovického zpravodaje, 
a  to prostřednictvím distribučních míst, 
kde si mohou občané výtisk sami vyzved-
nout. Seznam distribučních míst je uveřej-
něn na webových stránkách obvodu www.
vitkovice.ostrava.cz v sekci Vítkovický zpra-
vodaj. � Více�na�straně�13

Reportáže z Vítkovic
Reportáže, které pro městský obvod Vít-

kovice natočila společnost FABEX MEDIA, 
je  možné  si  prohlédnout  na  webových 
stránkách obvodu www.vitkovice.ostrava.
cz v sekci Média a zpravodajství a v ní Akce 
roku 2019.

https://vitkovice.ostrava.cz/cs/o vitkovicich/
media azpravodajstvi/akce roku2019
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Kraj v roce 2027? Do plánování budoucnosti regionu 
se mohou zapojit všichni

Jak bude vypadat kraj v roce 2027, před 
jakými výzvami stojí a jaké nabízí příleži-
tosti? Přesně to momentálně řeší odborníci, 
zástupci obcí i široká veřejnost. V průběhu 
celého letošního roku totiž vzniká strategie 
rozvoje  Moravskoslezského  kraje,  která 
ovlivní rozvoj regionu v příštích osmi letech.

Od strategií jiných krajů se tato liší tím, 
že chce být otevřená a přístupná všem oby-
vatelům kraje. Právě participace je jedním 
z ústředních bodů procesu. Tvůrci strate-
gie společně s hejtmanem kraje Ivo Vond-
rákem uspořádali 77 diskuzí se středoško-
láky, 6 setkání s místními partnery napříč 
regionem a 5 diskuzí s veřejností. Zároveň 
objíždějí významné kulturní akce se stán-
kem,  ve  kterém  se  návštěvníci  o  tvorbě 
plánu dozvědí více informací a mohou se 
do něj také sami zapojit svými podněty. Při-
spět do plánování lze také online na webu 
www.hrajemskrajem.cz.

Kromě toho se na strategii podílí více než 
stovka odborníků z různých oborů. Pravi-
delně se scházejí v pracovních skupinách, 
které se zabývají tématy vzdělávání a za-
městnanosti, životního prostředí, zdravotní 

a  sociální  péče,  propojenosti  a  dopravy, 
podnikání a inovativnosti, kultury a atrak-
tivity kraje.

Právě  zvyšování  atraktivity  regionu 
a zlepšování jeho image dovnitř i navenek 
je jednou z krajských priorit. Kraj se potýká 
se strukturálními změnami, za posledních 
20 let mu ubylo 67 tisíc obyvatel. Z kraje 
odcházejí často mladí, šikovní a talentova-
ní lidé. V mysli mnoha lidí – zejména těch, 
kteří region nikdy nenavštívili – je Morav-
skoslezský  kraj  stále  černým  bodem na 
mapě Česka. Trendy se ale mění a image 
již neodpovídá skutečnosti. Jednou ze snah 
je proto překonat tyto stereotypy a ukázat, 
že mnohé z nich jsou skutečně jen pozů-
statkem historie.

Od  ledna  nashromáždili  zpracovatelé 
strategie množství zajímavých dat a zjiš-
tění o současném stavu kraje. Díky tomu 
nyní víme, že v kraji sídlí firmy, které vy-
vážejí unikátní produkty do celého světa. 
Že je v kraji třetí nejnavštěvovanější atrak-
tivita v Česku. Že se prostředí proměňuje 
a vzduch má o 90 % méně prachu než před 
50 lety. Že je nezaměstnanost i kriminalita 

nejnižší za posledních 20 let, hospodářství 
a platy naopak nejvyšší v novodobé historii.

Kraj má vizi být centrem chytrých tech-
nologií, lídrem pro kompetence v energe-
tice  a  zavádění  vodíku  jako  zdroje  čisté 
energie. Má našlápnuto k nastavení ekosy
stému inovačních firem, který je srovnatel-
ný s těmi nejlepšími v Evropě. Jaké oblasti 
jsou prioritní podle vás? Podělte se s námi 
na webu a hrajte s krajem.

Eliška�Olšáková

Zastavte dětské exekuce
Exekuce nezletilých dětí nejsou fér, je nutné je zastavit. „Chce-

me, aby děti měly rovnocenné startovací podmínky do dospělého 
života a nemusely se hned na začátku prát s ‚dědictvím‘, o které 
nestojí. Už dost na tom, že se musejí vyrovnat s faktem, že mají 
rodiče, kteří se o ně řádně nestarají a neplní své povinnosti,“ uvedl 
hejtman Moravskoslezského kraje Ivo Vondrák.

Podle aktuálních dat exekutorské komory je v Česku v současné 
době v exekuci 3 746 nezletilých, třetina exekucí je vedena vůči 
dětem, které ještě neoslavily 15. narozeniny. V Moravskoslezském 
kraji eviduje exekutorská komora 176 dětských dlužníků. Kromě 
exekucí vedených soudními exekutory však mohou dluhy po ne-
zletilých vymáhat i jiné subjekty, například vymahačské společnos-
ti, obce nebo organizace územních samosprávných celků – měst 
a krajů.

„Dluhy, o kterých malí dlužníci mnohdy ani nevědí a časem 
narostou do obřích rozměrů, vznikají nejčastěji na pokutách za 

jízdu načerno, na poplatcích za komunální odpad, v nemocnicích 
a jiných institucích. Jsou to také dluhy z nájmu nebo z knihovny, 
nezaplacené faktury mobilnímu operátorovi,“ upřesnil hejtman.

Krajští radní proto uložili všem příspěvkovým organizacím Mo-
ravskoslezského kraje prověřit, zda evidují či vymáhají dluhy vůči 
nezletilým dětem. Pokud ano, musejí tyto exekuce zastavit a dluhy 
odepsat. Stejný postup doporučili všem obchodním korporacím 
s majetkovou účastí Moravskoslezského kraje.

Protože dluhy nezletilých dětí mohou vznikat a být vedeny nebo 
vymáhány také obcemi a jejich organizacemi, vyzval Ivo Vondrák 
všechny starosty a starostky, aby se připojili k naší iniciativě a uči-
nili ve svých obcích obdobné kroky vedoucí k zastavení exekucí 
vedených proti dětem. „Tuto iniciativu rozhodně vítám,“ reaguje 
starostka Radomíra Vlčková, která se chce o zmapování a vyřešení 
dětských exekucí, budou li na území obvodu objeveny, osobně 
zasadit.

Zapojte se do plánování 
budoucnosti kraje
Jak si představujete kraj v roce 2027? 
Podělte se s námi o své nápady a připo-
mínky, zapojte se do strategie na www.
hrajemskrajem.cz.
Zkuste investovat 3×1 mld. Kč do roz-
voje kraje.
Vyberte  3  slova,  která  vystihují  vaši 
představu kraje v roce 2027.
Napište  vzkaz  hejtmanovi  a  vedení 
kraje, na co při plánování nezapome-
nout a co je pro vás důležité.



www.vitkovice.ostrava.cz

3

červenec 2019

Vážené�čtenářky,
vážení�čtenáři,�spoluobčané,

náš obvod je nedílnou součástí města Ost-
ravy i Moravskoslezského kraje. Co se do-
týká těchto dvou subjektů, dotýká se více či 
méně našeho obvodu. A naopak. O dění ve 
Vítkovicích se nemůže nezajímat ani město, 
ani kraj, protože vítkovický obvod je jed-
nou z důležitých částí tvořících 
oba tyto kompaktní celky.

Strategický  plán  obvodu, 
na  němž  pracujeme,  musí 
respektovat  záměry  Strate-
gického plánu rozvoje města 
2017–2023  a  souznít  s  nimi. 
A  naopak  –  naše  projekty 
zacílené  na  rozvoj  Vítkovic 
by měly  být  do  plánu města 
zařazeny. Témat, která pova-
žujeme za důležitá nejen pro 
obvod, ale také pro město a kraj, je povíce-
ro. K prioritám patří například vítkovický 
hřbitov, který si jako veřejný prostor slou-
žící celému městu a potažmo i regionu za-
slouží revitalizaci. Nedávno jsem se na Ma-
gistrátu města Ostravy zúčastnila jednání 
s náměstkyní primátora Kateřinou Šebesto-
vou. Předmětem tohoto pracovního setkání 
bylo zušlechtění veřejného prostoru města 
a jeho zazelenění, což se úzce dotýká i re-
kultivace pohřebiště, které jsme převzali. 
Chceme ho  ještě více zazelenit a doplnit 
chybějící mobiliář tak, aby byla ještě více 
zdůrazněna výjimečnost tohoto šestihekta-
rového prostoru a jeho pietní noblesa. Zve-
lebování hřbitova se věnujeme už více než 
půl roku a já musím ocenit obrovské nasa-
zení celého týmu z odboru komunálních 
služeb, dopravy a hřbitovní správy, který 
pod vedením Dušany Bernatíkové nejenže 
neustále přichází s úžasnými inovativními 
nápady, ale hlavně se bez otálení pouští 
do jejich realizace. Věřím, že také občané 
budou za čas všechny probíhající změny 
k lepšímu kvitovat s povděkem.

Magistrát jsme kromě jiného požádali 
o dotaci na pasportizaci hřbitova. V bu-
doucnu plánujeme i pasportizaci vítkovic-
kého bytového fondu. Ve vlastnictví obvo-

du je zhruba sedm set bytů, které jsou sice 
evidovány, ale technická inventura jejich 
stavu zatím schází.

Toho,  na  čem  pracujeme,  je  opravdu 
mnoho.  Jedním z míst, na která  jsme už 
zaměřili pozornost, je Mírové náměstí, jež 
by mělo být výkladní skříní Vítkovic. Mám 
radost, že funguje fontána, která v červno-

vých vedrech působila nejen 
jako  estetický,  ale  také  jako 
chladicí prvek. A  těší mě,  že 
už probíhají i jednání s maji-
telem pergoly na náměstí. Vě-
řím, že se nám podaří dohod-
nout se ve prospěch nás všech, 
ve prospěch Vítkovic. Dalším 
prostorem,  jímž  se  chceme 
zabývat,  je  autoburza,  jejíž 
náplň už zdaleka neodpovídá 
názvu.  Zvažujeme,  jak  tento 

prostor u meziúrovňového křížení Rudné 
a Místecké co nejlépe využít. Připravujeme 
i projekt na rekonstrukci domu ve Štram-
berské ulici č. 10, kde chceme vybudovat 
byty, a zároveň pokračujeme v opravách 
bytových jednotek, které potřebují moder-
nizaci a změnu k lepšímu. Je toho opravdu 
mnoho… K tomu, co nemůžeme a nechce-
me opomenout, patří projednání situace 
související s omezením provozu na Rudné 
ulici i dalších komunikacích. Mnoho řidi-
čů si nyní krátí cestu přes Vítkovice, čímž 
značně trpí vítkovické komunikace. Nevi-
dím důvod, proč bychom měli hradit opra-
vy  vad  způsobených  spoustou  objížděk, 
kvůli nimž do Vítkovic směřuje mnohem 
víc automobilů než jindy.

Každodenních starostí s tím, aby vše ne-
jen fungovalo, ale také se měnilo k lepšímu, 
máme opravdu mnoho. Ale přestože větši-
nou jde o náročné úkoly, musím říct, že mě 
nabíjejí pozitivní energií. A tu mi dodávají 
i občané Vítkovic, s nimiž se často potká-
vám a diskutuji, a také lidé, kteří na radnici 
přicházejí projednat nejrůznější záležitosti. 
Děkuji za ten pozitivní náboj! A všem přeji 
krásné léto plné slunce a pohody!

Radomíra�Vlčková
starostka�městského�obvodu�Vítkovice

EDITORIAL

Maturanti na radnici
Červen na vítkovické radnici byl ve znamení předávání ma-

turitních vysvědčení. „V obřadní síni  jsme přivítali maturan-
ty i pedagogy ze středních škol působících na území Vítkovic. 
Absolventi převzali maturitní vysvědčení a každý z nich od 
nás dostal pro štěstí zvoneček s logem Vítkovic,“ vrací se k mi-
lým setkáním starostka Radomíra Vlčková, kterou těší, že svůj 
významný den mladí  lidé prožili právě na vítkovické radnici. 
„Takový okamžik si každý pamatuje po celý život. A myslím, že 
je dobře, že tato slavnostní chvíle jejich vstupu do života bude 
v jejich vzpomínkách navždy spojena právě s Vítkovicemi,“ po-
znamenává.

Občany nejvíc zajímá 
čistota a bezpečnost 
obvodu

Ve středu 12. června se uskutečnilo další 
setkání zástupců vedení obvodu s občany. 
„Vážím si zájmu obyvatel obvodu o situaci 
ve Vítkovicích a jsem ráda, že s ní můžeme 
vítkovické občany průběžně seznamovat. 
A nejen to. Jejich názory a připomínky jsou 
pro nás velmi  cenné,  stejně  jako zpětná 
vazba, kterou během našich  setkání do-
stáváme,“ konstatuje starostka Radomíra 
Vlčková s tím, že občany nejvíc zajímá čis-
tota obvodu a jeho bezpečnost. „Pokud jde 
o čistotu, mnoho stížností k nám přichází 
kvůli  neustálému  přeplnění  kontejnerů 
v některých lokalitách. Problém nejčastěji 
spočívá v tom, že v některých objektech by-
dlí víc lidí, než je přihlášeno, takže přista-
vené kontejnery nestačí pojmout veškerý 
odpad produkovaný těmito osobami. Jde 
o stav, který musí řešit majitelé takto zne-
užívaných budov. Není dost dobře možné, 

abychom z prostředků daňových poplat-
níků hradili majitelům nemovitostí v sou-
kromém vlastnictví další odpadové nádoby. 
O to, aby před jeho domem byl pořádek, je 
povinen se starat majitel objektu. A o tom 
s nimi chceme intenzivně jednat,“ nastiňu-
je starostka jedno z nosných témat setkání 
s občany. Tím dalším byla bezpečnost. „Bo-
hužel nelze zajistit, aby strážníci městské 
policie byli na  jednom místě k dispozici 
24 hodin denně. Musejí dbát o bezpečnost 
celého obvodu. Ale rozhodně s Městskou 
policií Ostrava jednáme o rozšíření spolu-
práce,“ uzavírá starostka.

Neděle�23. června�v�17�hodin,�kontejner�v�uli-
ci�Prokopa�Velikého.
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Kolébka, rodinné snímky a program 
Inovované vítání občánků se setkalo s pozitivním ohlasem
Pokračování�ze�strany�1

Snímky na dvoustraně zaznamenávají nejen ty, kteří se na akci dostavili, aby miminka mohla být přivítána mezi občany Vítkovic, 
ale také příjemnou atmosféru nově upravené obřadní síně ve vítkovické radnici.  Foto:�Veronika�Anýžová�a�Leoš�Koláček
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Slet 
čarodějnic

V úterý 30. dubna nepřišly do mateřské 
školy  v  Erbenově  ulici  děti,  ale  na  svůj 
kaž doroční slet přiletělo hejno čarodějnic 
a čarodějů. Všichni v tento den prošli lekcí 
kouzlení, vyrobili si strašidelného mazlíčka 
a poté vyšli do vítkovických ulic, aby před-
vedli svůj strašidelný rej. Společně došli až 
k vítkovické radnici, kde si zazpívali a za-
tančili kolem májky. Cestou nás doprovázel 
hlasitý zpěv, křik a hra na hudební nástro-
je, takže všichni v okolí věděli, že dnes mají 
čarodějnice rej. A pozor, příští rok přiletí-
me znovu…

Bambifest
V květnu navštívili  žáci  6.  tříd  ZŠ  Šalounova  celostátní  akci 

Bambifest zaměřenou na prezentaci aktivit dětských sdružení, 
středisek volného času a dalších subjektů, které organizují volný 
čas dětí a mládeže. Děti se se zaujetím zapojovaly do činností, jako 
je např. střelba z luku, střelba z biatlonové pušky, vyzkoušely si 
řadu chemických pokusů, zahrály si společenské hry od Albi a řadu 
dalších zajímavých aktivit. Nechyběl ani bohatý doprovodný pro-
gram, který obstaraly ostravské školy v soutěži KDO S KOHO. Žáci 
tak mohli povzbuzovat své kamarády z jiných základních škol. 
 Text:�Zuzana�Korejzová,�učitelka

Vyhráli jsme Hello 
Games Ostrava 2019

Dne 15. května se naše škola zúčastnila soutěže Hello Games Ostra-
va 2019 a v konkurenci 19 škol v soutěži Zábavná matematika vyhrál 
nádherné 1. místo žák (4. A) třídy Kryštof Kandalík. Odysea mysli – 
tato týmová disciplína byla o zručnosti a kreativitě, logickém myšle-
ní a hlavně o spolupráci celého týmu – (3. A) Kristínky Čermákové, 
(4. A) Sofie Škorničkové, Kryštofa Kandalíka, (5. A) Dominika Poláška 
a Daniela Vojtka. Bylo z toho úžasné 2. místo. A nakonec to nejlepší: 
Celkově jsme v konkurenci 19 škol skončili první! Dětem děkujeme 
za vzornou reprezentaci školy. Také si domů odnesly krásné dárky 
v hodnotě až tisíc korun.  Text:�Helena�Machytková,�učitelka

Nebojme se techniky
Ve středu 15. května vyrazili převážně kluci ze sedmé a ze šes-

tých tříd do SVČ Ostrčilova na výukový program Nebojme se tech-
niky. Po rozdělení do dvou skupin šli žáci pracovat do dílny nebo 
tisknout na 3D tiskárnách. Zkušenější sedmáci dokázali vysou-
stružit do dřeva rozličné tvary. Nováčci byli nadšení, že si práci se 
dřevem mohou vyzkoušet a někteří zjistili, že by je taková práce 
se dřevem mohla v životě bavit a živit. Z vytisknutých předmětů 
měli holky i kluci velkou radost. Celkově se program moc líbil a byl 
pro všechny velkým zážitkem.  Text:�Jana�Gřešková,�učitelka

Vitaminový den
Dne 30. května v ZŠ Šalounova probě-

hl Vitaminový den. Toto ukázkové dopo-
ledne  již 4. rokem zajištuje firma, která 
dodává pravidelně pro naše žáky ovoce 
a  zeleninu  v  rámci  projektu  Ovoce  do 
škol.  Děti  měly  přednášku  o  zdravém 
životním stylu a poté mohly zhlédnout, 
ale  i vyzkoušet  si výrobu čerstvé ovoc-
né i zeleninové šťávy  lisované zastude-
na. Součástí byla  i výroba a ochutnávka 
„smoothie  koktejlů“  z  čerstvého  ovoce 
a zeleniny. Nakonec si děti vyrobily špíz 
z čerstvého ovoce.

 Text�a�foto:�Kateřina�Halfarová,�
vychovatelka

Romano Suno
Již druhým rokem se účastnili žáci naší školy programu spo-

lečnosti Nová škola, která podporuje vzdělávání menšin, cizin-
ců či jinak sociálně či kulturně znevýhodněných dětí a mládeže. 
V městské knihovně tedy proběhl program Romano Suno, což je 
literární a výtvarná soutěž, která začala v roce 1997. Děti si nejdří-
ve vyslechly informace týkající se romštiny a poté měly možnost 
uplatnit znalost romštiny a psát o okolním světě, o své rodině či 
vybrat si jedno ze zadaných témat. Každoročně z nejlepších prací 
vzniká sborník, který obsahuje romské texty s jejich českým pře-
kladem. Žákům se akce velmi líbila a těší se na další setkání za 
rok.  Text:�Lenka�Bijoková,�učitelka
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Den Země
Dne 25. dubna naše škola navštívila eko-

logické aktivity ve výukovém centru v Běl-
ském lese s názvem Den Země – obaly nás 
zabalí. Pořadatelé státních a ekologických 
organizací dětem nachystali spousty akti-
vit a stánků, jejichž součástí byly chemic-
ké pokusy, práce s mikroskopem, třídění 
odpadu, šití pytlíků na bylinky, poznávání 
rostlin a dřevin, sportovní aktivity, tvorba 
obrázku z barevného písku, ukázky prá-
ce policie, celní správy, střediska volné-
ho času apod. V několika stáncích dětem 
kreslili různé motivy na obličej a děti si 
mohly koupit také dobrůtky či zmrzlinu 
a zaskotačit na průlezkách, houpačkách 
a na pískovišti. Akci dokreslilo krásné, tep-
lé a slunečné počasí.

� Daniela�Kopečná,�učitelka

Parahokej
V úterý 30. dubna se ZŠ Šalounova vy-

dala fandit na mistrovství světa v para
hokeji. Navštívili  jsme zápas Švédsko v. 
Japonsko, který po úžasném souboji vy-
hrál na penalty tým Švédska. Naši žáci za-
rputile fandili a dle jejich reakcí je zápas 
nadmíru bavil.

Daniela�Kopečná,�Martin�Černý�
a�Rostislav�Ondráček,�učitelé

Naše škola 
žije sportem

Naše škola se zapojila do celorepubli-
kového projektu Sportuj ve škole. Cílem je 
rozhýbat děti ve školní družině. Pohybové 
aktivity jsou zaměřeny hlavně na mí čové 
hry. Žáci 1. stupně se věnují miniházené 
a  naši  prvňáčci  se  zaměřili  na  volejbal, 
kde  se  především  zábavnou  formou učí 
dovednosti hry s míčem. V měsíci květnu 
jsme  se  zúčastnili  4.  turnaje  školní  ligy 
v miniházené 2018/2019, který pořádala 
MORAVIA HANDBALL ACTIVITY. Turnaj se 
konal v havířovské ZŠ M. Pujmanové. Bylo 
to naše první utkání s žáky z jiných škol. 
Hrálo se ve dvou skupinách, mladší a starší 
žáci. Každý vstřelený gól v brance soupeře 
byl doprovázený upřímnou radostí ze hry, 
a to i když se nehrálo na skóre. Tyto celo-
roční turnaje jsou přípravou na závěrečné 
finále, které se odehraje v červnu tohoto 
roku. 

Kdo ví, třeba uspějeme a taky se finále 
zúčastníme. Jsme začátečníci, ale to nám 
nevadí, protože jsme si to hlavně chtěli užít, 
a to se povedlo!  Lenka�Lorencová,�
� vychovatelka�školní�družiny

V ZŠ Šalounova si hráli 
předškoláci na školu

Středy odpoledne, počínaje 10. dubnem, 
patřila naše škola předškolákům. Budoucí 
školáci  tak mají  jedinečnou možnost  se-
známit se hravou formou nejen se školním 
prostředím a budoucími pedagogy. Lekce 
navštěvuje  pravidelně  přibližně  patnáct 
předškoláčků.

Společně jsme se už věnovali grafomo-
torickým cvičením s říkankou, hráli jsme 
si s čísly, modelovali z plastelíny, zpívali 
si, pracovali  s  interaktivní  tabulí, a  taky 

se společně pořádně nasmáli a zahnali tak 
počáteční obavy. Kromě pracovních listů 
už sbírají některé děti pochvalná razítka 
a dokonce i jedničky! Společně se ještě mů-
žeme těšit na angličtinu s panem učitelem 
Pavlem Johannou, malování, skotačení v tě-
locvičně a mnoho dalšího.

Naše setkávání ukončila 12. června ukáz-
ková hodina. Tím bylo umožněno také ro-
dičům nahlédnout pod pokličku naší školy.

Šárka�Krčmářová,�učitelka

Všechno lítá, co peří má

Takové  téma  výtvarné  soutěže  nám 
„přilétlo“ na náš školní email. A tak jsme 
s žáky prvního i druhého stupně naší ZŠ 
Šalounova začali „fantazírovat“ a tvořit ob-
rázky i prostorové objekty z papíru s ná-
měty různých druhů ptactva. Vyzkoušeli 
jsme si u toho nové výtvarné techniky, kte-
ré jsme i různě kombinovali.

Tvůrčí úsilí našich dětí se setkalo u hod-
notící poroty s odezvou a jejich ocenění zís-
kala žákyně 3. třídy Anna Makulová za pa-
pírový reliéf s indiánským námětem „Pták 
bouřlivák“, dále ocenění získala žákyně 6. 
třídy Simona Ferenčíková za „Sovu“, pro-
vedenou kombinovanou technikou, a žák 
šesté třídy Michal Hlaváč za papírovou so-
chu „Papouška“.

Těší nás, že výtvarná dílka našich žáků 
zaujala mezi ostatními výtvarnými prace-
mi, kterých bylo z 28 škol 179.

Ocenění jsme si byli převzít v rámci akce 
Den  Země  v Komenského  sadech  v Mo-

ravské Ostravě. Oceněné i další zajímavé 
výtvarné práce lze zhlédnout v Domě dětí 
a mládeže v Ostrčilově ulici v galerii Obě-
ma očima.  Text a foto: 

Ladislava�Vishwanathanová,�učitelka
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O cenu Leoše  
Janáčka 2019

Dne 17. května se uskutečnil 5. ročník re-
gionálního festivalu v amatérském sólovém 
zpěvu s mezinárodní účastí O cenu Leoše 
Janáčka 2019, jehož pořadatelem je Lidová 
konzervatoř, Wattova 5 v Ostravě Přívoze. 
Naši školu reprezentovala Viktorie Bandyo-
vá, žákyně 9. ročníku. Za osobitou inter-
pretaci písně Idy Kelarové odborná porota 
festivalu naší žákyni udělila Zvláštní cenu 
Leoše Janáčka.  Text:�Alena�Tůmová,�
� zástupkyně�ředitele�

� Foto:�Iveta�Chodilková,�
� asistentka�pedagoga

Asi se stanu 
svářečem

Ve středu 12. června vyrazili žáci osmé-
ho a devátého ročníku úplně poprvé do Faj-
ne dílny v Dolních Vítkovicích. Rozdělili se 
do skupinek a postupně absolvovali čtyři 
workshopy. 

Na prvním stanovišti vyrobili ptačí bud-
ku, na druhém si vyzkoušeli 3D tisk a na 
třetím modelovali z keramické hlíny misku 
s ornamenty. Největším zážitkem bylo čtvr-
té stanoviště, kde si vyzkoušeli svařování. 
Žáci  byli  s  programem  velice  spokojeni 
a kluci odcházeli motivovaní do práce svá-
řeče.   Text:�Jana�Gřešková,�učitelka

Festival bylinek
V pátek 31. května se žáci osmých tříd 

a deváté třídy z budovy Šalounova zúčast-
nili festivalu květin a bylinek, který připra-
vila Střední zahradnická škola v Ostravě, 
přičemž samotný festival se konal na de-
tašovaném pracovišti ve školním zahrad-
nictví v OstravěZábřehu. Pro děti i dospělé 
zde byl připraven pestrý program, který 
zahrnoval různé pracovní aktivity. Žáci si 
vyzkoušeli výrobu ručního papíru v podo-
bě přání i bylinkových produktů, například 
levandulového cukru, bylinkové soli, oleje 
a octa. Přes počáteční sychravé počasí jsme 
si s dětmi akci náležitě užili.

Text�a�foto:�Daniela�Kopečná,�učitelka

Šalounka 
pomáhá…

Dne 11. června se uskutečnil společný 
výlet  ZŠ  Šalounova  a MŠ  a  ZŠ  speciální 
Diakonie ČCE OstravaVítkovice do Zoo Os-
trava. Na tuto akci se přihlásila celá řada 
dobrovolníků z naší školy, z nichž bylo na-
konec vybráno pět žáků ze třídy 9. A a pět 
ze třídy 6. A. Velmi oceňujeme zájem všech 
zúčastněných žáků a jejich ochotu pomoci 
během společně stráveného dopoledne, za 
které  jsme rádi. Doufáme, že v podobné 
spolupráci budeme i nadále pokračovat. 

Text�a�foto:�Karin�Laníková�
a�Jarmila�Makúchová,�učitelky

Hledej pramen vody 2019
Do soutěže, kterou každoročně vyhlašu-

jí Ostravské vodárny a kanalizace, jsme se 
zapojili poprvé loni, coby čtvrťáci, a získali 
krásné druhé místo. I letos jsme se s nad-
šením pustili do plnění šesti úkolů plných 
dobrodružství. Hledali jsme soutok řeky Os-
travice a Odry, ekologicky vyčistili rybník 
Štěpán, hledali kešky, vyplňovali ankety, 
pracovní listy, hráli scénky i kreslili nádher-
né obrázky. Za svoji snahu jsme byli odmě-
něni 31. května dnem plným her a soutěží 
na Slezskoostravském hradě. I když jsme 
loňský úspěch nezopakovali, úžasné zážitky 
a dárečky nám zůstanou na celý život.

Text�a�foto:�Helena�Machytková,�
učitelka,�a�žáci�5.�A

ZE ŽIVOTA NAŠICH ŠKOL
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DOLNÍ VÍTKOVICE

Malý svět techniky U6 odhaluje tajemství 
technických vynálezů

Malý�svět�techniky�U6�odhaluje�ma-
lým� i�velkým�návštěvníkům�tajemství�
technických� vynálezů.� K� tomu� nabízí�
atraktivní�dočasnou�výstavu�slavné�čes-
ké�hračky�Igráček,�kterou�znají�celé�ge-
nerace�lidí.

Při procházce po stopách románů Julese 
Verna si příchozí v Malém světě techniky 
U6 nejen připomenou, ale doslova i osahají 
fantastickou řadu objevů, které významně 
poznamenaly vývoj průmyslu a technické-
ho pokroku. Od parního stroje až po kos-
mické moduly.

Nedávno se součástí interaktivních expo-
zic stala také jedna z nejslavnějších českých 
hraček, panáček Igráček, který se vyrábí 
a je populární dodnes. Postavička provází 
generace českých dětí od roku 1976. Původ-
ně byl Igráček něco jako malý „robotek do 
kapsy“, dnes je figurkou ztělesňující zástup-
ce mnoha profesí. „Igráčka si u nás užijí 
celé rodiny. Rodiče si s ním hráli, když byli 
ještě malí, jejich potomci si to mohou spo-
lečně s nimi v plné parádě vyzkoušet také. 
Fantazii se přitom meze nekladou,“ říká 
ředitel Světa techniky Jakub Švrček.

Celá rodinka Igráčků a jejich 
kamarádů láká ke hře

Jedna z nejslavnějších českých hraček, 

která v mnohém předběhla svou dobu, se 
v Malém  světě  techniky U6  představuje 
v osmi různých pracovních prostředích – 
v profesích tematicky navazujících na spe-
cifické části expozic Malého světa. Návštěv-
níci se tak s Igráčkem potkají na nádraží, 
ve městě, v obchodech, na cestách, na far-
mě, na staveništi, ale i na automobilovém 
závodním  okruhu  a  na  pustém  ostrově. 
K vidění bude celá rodina Igráčků – mam-
ka, taťka, děti, tety…

Výstava  je  rozdělena  do  dvou  částí. 
Zatímco  první  je  seznamovací,  ve  dru-
hé  si  děti  i  dospělí  mohou  hrát  a  sklá-
dat  Igráčky  a  jejich  svět,  jak  sami  chtě-
jí.  Součástí  expozice  je  také  tematická 
fotostěna  Igráčka  v  životní  velikosti.

Nová dočasná expozice 
je k vidění do konce roku

Legendární  postavičku  vymysleli Hans 
Beck a Jiří Kalina, jeden Němec, druhý Čech 
a navíc z tehdy rozdílných politických zří-
zení. Spojila je společná záliba v leteckém 
modelářství. Kalina byl  shodou okolností 
zaměstnancem Výrobního  družstva  IGRA 

Praha  –  odtud  pak  zís-
kal  panáček  své  jméno. 
IGRA  postupně  uvedla 
na 50 modelů po staviček 
v  souhrnném  nákladu  několika  milionů 
kusů. Mezi nejznámější patřili kuchař, ko-
miník, námořník nebo stavbař s míchačkou. 
Řada postaviček je sběratelským unikátem. 
Hlavní myšlenkou, kterou se řídí  i dnešní 
výrobce, společnost EFKO Karton, je sezna-
movat děti od útlého věku se světem nejrůz-
nějších lidských profesí, podporovat jejich 
tvořivost a fantazii.

Výstava v Malém světě techniky U6 bude 
ke koukání i hraní až do konce roku 2019, 
v běžných otvíracích časech U6, tj. každý 
den od 10 do 18 hodin. Navíc návštěvníci 
v U6 najdou spoustu interaktivních technic-
kých exponátů, ponorku legendárního ka-
pitána Nema, stará auta, vlaky, nejrůznější 

simulátory pohybu a mnoho 
dalších  exponátů.  Nepře-
hlédnutelná  jsou  původní 
900tunová dmychadla. Od-
dech a něco dobrého k jídlu 
pak nabídne útulné zázemí 
kavárny U6.

Připluje i Niké
Malý svět techniky U6 je 

natolik zajímavý, že se stal 
kulisami  pro  pravidelné 
vysílání  dětského  pořadu 
na  dětském kanálu  veřej-
noprávní  České  televize. 
A příští rok do něj „připlu-

je“  i  legendární  loď Niké českého moře-
plavce Richarda Konkolského. Malý svět 
techniky U6 tedy svou nabídkou atrakti-
vit rozhodně malým není. Přijďte se pře
svědčit.

Více informací na www.stcostrava.cz

Kácení májky ve Vítkovicích
V pátek 31. května od 10 hodin proběh-

lo před vítkovickou radnicí kácení májky 
spojené  s  hudebním  vystoupením  dětí 
z Mateřské školy Prokopa Velikého a žáků 
ze Základní školy Vítkovice. Vše se krásně 
podařilo a nakonec byla májka pokácena 
a následně i rozřezána na špalky. „Ráda 
bych tímto poděkovala vedení a zaměst-
nancům odboru komunálních služeb, do-
pravy a hřbitovní správy za profesionální 
zvládnutí nelehkého úkolu. Teď už nás čeká 
jen krásné léto,“ říká starostka Radomíra 
Vlčková.  Text�a�foto:�-�fil�-
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Odpočívat i vzpomínat chodí senioři 
do retropokoje ve Vítkovické nemocnici

Retropokoj s nábytkem ze 60. a 70. let, 
který vrací návštěvníky do dob minulých, 
zřídila pro pacienty oddělení následné péče 
Vítkovická nemocnice. Pacienti v něm mo-
hou vzpomínat, absolvovat terapie i odpo-
čívat.

Dobový gauč, křesla, velký stůl s osmi 
židlemi, knihovnička s knížkami i časopisy. 
To vše najdou pacienti oddělení následné 
lůžkové péče v novém retropokoji.  Je  to 
pacientský pokoj o velikosti přibližně čtyři 
krát osm metrů ve stylu denní místnosti, 
kde se senioři potkávají,  tráví volný čas, 
vodí si tam návštěvy nebo v něm rehabi-
litují.

„Myšlenku zřídit retropokoj  jsme zve-
řejnili na našem nemocničním Facebooku 
a hned se nám ozývali  lidé, kteří do něj 
chtěli  věnovat  nábytek  a  zařízení.  Díky 
nim jsme ho otevřeli už v prosinci,“ řekla 
Lenka Holubová, staniční sestra oddělení 

následné péče Vítkovické nemocnice, s tím, 
že pokoj má pozitivní vliv na seniory a je-
jich paměť. V dobovém prostředí si vybaví 
spoustu zdánlivě zapomenutých vzpomí-
nek a procvičují tak mozkové funkce.

Retropokoj využívají i pracovníci rehabi-
litace, kteří s pacienty procvičují kognitivní 
funkce, tedy paměť, poznávání předmětů 
či nejrůznější edukativní hry. Zároveň zde 
probíhají i různé výtvarné dílničky.

„Chodí sem i děvčata z dobrovolnického 
sdružení ADRA na takzvanou kafíčkárnu. 
Povídají si tu s pacienty, hrají různé spo-
lečenské hry  a  třeba  i  vyrábějí  dárkové 
předměty v rámci pracovní terapie,“ do-
dala Lenka Holubová.

Z  knihovničky  retropokoje  mají  jeho 
návštěvníci zájem o beletrii a historické 
romány, z časopisů pak o časopisy, které 
pamatují i z dob minulých, například Kvě-
ty či Vlastu.

ADRA: Hledáme dobrovolníky 
zralého věku

Není vám lhostejná osamělost seniorů, 
kteří dost možná bydlí někde v okolí? Po-
kud jste otevřeni novým zkušenostem, rádi 
si povídáte nebo nasloucháte, můžete vě-
novat hodinu svého času týdně, a zkrátka 
cítíte, že ještě nepatříte do starého železa, 
zkuste dobrovolnickou činnost. 

Pravidelné návštěvy u seniora, kterému 
se nedostává společnosti,  jsou nejen uži-
tečné a naplňující, ale mohou vám přinést 
dobrý pocit ze smysluplně a příjemně strá-
veného času. Dobrovolníci často uvádějí, 

že jejich vlastní obohacení je větší než ta 
trocha energie, kterou  je návštěva stála. 
Každý, kdo o dobrovolnictví uvažuje, může 
přijít kteroukoli první středu v měsíci mezi 
10. a 17. hodinou do Dobrovolnického cen-
tra ADRA v Ostravě (Jiráskovo náměstí 4 
v centru Ostravy). 

Na základě vašich možností a představ 
se  domluvíme  na  návštěvách  u  seniora 
v domácnosti, v domově pro seniory, nebo 
třeba u dětí v nemocnicích. 
� Helena�Mrázková

Jak pečovat 
o nemocného doma

Charita  Ostrava  v  rámci  aktivit  Cha-
ritní hospicové poradny nabízí možnost 
bezplatné účasti  na  semináři  Jak pečo-
vat  o  nemocného  člověka  v  domácím 
prostředí. Na setkání  s profesionálními 
zdravotními sestrami mobilního hospice 
sv. Kryštofa se dozvíte, jak zvládnout péči 
o člověka se sníženou pohyblivostí, a zís-
káte související  informace ze zdravotní 
a sociální oblasti. 

Naučíte se nemocnému člověku podávat 
stravu,  tekutiny  a  léky,  provádět  osobní 
hygienu či polohování jako prevenci vzni-
ku proleženin. Proběhnou také praktické 
ukázky. 

Jsou připraveny informace o možnostech 
získávání příspěvku na péči nebo využívá-
ní kompenzačních pomůcek. Kurz se koná 
vždy jednou měsíčně, nejbližší termín je 
19. září od 14 do 17 hodin v budově Hos-
pice sv. Lukáše, Charvátská 785/8, Ostrava
Výškovice. 

Na školení se přihlaste předem u Anny 
Štefkové, telefonní číslo: 599 508 533, mo-
bil: 731 534 002 nebo e mailem: hospicova.
poradna@ostrava.charita.cz.

Hledáme lékaře a sestry
Charita Ostrava nabízí pracovní uplatně-

ní pro lékaře – specialistu paliativní medi-
cíny a zdravotní sestry v lůžkovém hospici 
sv. Lukáše a mobilním hospici sv. Kryšto-
fa. Předpokládaný termín nástupu: ihned 
nebo podle dohody.

Sešli se, aby pomohli…
David Stypka a Bandjeez, Janáčkův ko-

morní orchestr a další se sejdou, aby po-
mohli…

Benefiční koncert Charity Ostrava s ná-
zvem Sešli se, aby pomohli… na podporu 
Charitního  domu  sv. Zdislavy  –  azylové-
ho domu pro matky s dětmi se uskuteční 
17. září od 19 hodin v Divadle A. Dvořáka 
v Ostravě. Předprodej vstupenek v systému 
Národního divadla moravskoslezského, Os-
travském informačním servisu a informač-
ních centrech měst v regionu.
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Jak si užít prázdniny s dětmi  
bez zdravotních potíží a úrazů

Léto,�a�zvláště�letní�prázdniny,�bývá�
pro�děti�nejoblíbenější�částí�roku.�Jezdí�
se�na�dovolené,�tábory,�k�vodě,�praro-
dičům�a�celkově�panuje�volnější�režim�
plný�nejrůznějšího�programu.�Právě�dě-
tem�v�letním�období�hrozí�nejvíce�zra-
nění�a�zdravotních�problémů,�přičemž�
Česká� republika� patří� k� zemím� s� nej-
vyšším�počtem�dětských�úrazů�během�
prázdnin.�Na�co�si�dát�pozor�a�čemu�se�
vyhnout,�radí�primář�dětského�oddělení�
Jan�Boženský.

Pozor na sluníčko
Velkým rizikem nejen pro děti je mož-

nost přehřátí organismu při dlouhodobém 
pobytu na slunci. Přehřátí vyvolává bolesti 
hlavy, zvracení a často pak u menších dětí 
končí pobytem v nemocnici s nutností in-
fuzní terapie. Kojenci a batolata by neměli 
být vystavováni přímému slunečnímu záře-
ní vůbec, a i když jsou ve stínu, měli by být 
natřeni dětským krémem s co nejvyšším UV 
filtrem, protože sluníčko opaluje i ve stínu.

„Děti by se obecně měly vyhnout poby-
tu na slunci mezi 12. až 15. hodinou, kdy 
je  sluneční  aktivita  nejvyšší.  Naprostou 
samozřejmostí by mělo být také používá-
ní vhodných dětských opalovacích krémů 
a slunečních brýlí,“ říká primář dětského 
oddělení MUDr. Jan Boženský. Používání 
opalovacích krémů je vhodné také pro rodi-
če. Riziko vzniku nádorů kůže se totiž zvy-
šuje v přímé úměře k délce nechráněného 
pobytu na slunci.

S pobytem na slunci často souvisí i riziko 
dehydratace. „Kamkoli se přes léto s dětmi 
vypravíte, mějte vždy dostatek tekutin, ne-
boť malé děti jsou náchylné k dehydrataci,“ 
doplňuje primář.

Dovolená v zahraničí
V posledních letech stále přibývá rodi-

čů, kteří s dítětem vyrážejí za dobrodruž-
stvím už od jeho prvních měsíců. Není to 
určitě na  škodu,  i když  s dítětem mlad-
ším tří měsíců se cestování nedoporuču-
je vůbec. Pokud se rozhodnete s rodinou 
vyrazit  za hranice, určitě nezapomeňte 
na pravidelné pauzy, neboť dlouhá cesta 
autem v horku může být pro menší děti 
velmi zatěžující.

„Na nevolnost během cesty zabírají ně-
které léky. Musí se užít před cestou alespoň 
půl hodiny,“ uvádí primář Boženský. Pro 
prevenci nevolností během cesty pomůže 
i  lehké a netěsné oblečení a  již zmíněné 
přestávky a nepřecpaný žaludek.

Při pobytu u moře jsou také časté přípa-
dy alergické reakce na kousnutí hmyzem, 
píchnutí např. mořským ježkem či popálení 
medúzou. Riziko opalování je zde výrazně 
vyšší, naprosto nutné je používání ochran-
ných krémů s vysokým faktorem.

Pobyt u vody
Velkým rizikem jsou úrazy způsobené 

skokem do vody a následným zraněním, 
nebo přecenění sil při plavání a s tím spo-
jené tonutí či utonutí. „Problém může být 

i koupání v místech, která jsou špinavá či 
zasažená sinicemi. Zde hrozí akutní ne-
bezpečí  alergických  reakcí,  ale  také ná-
sledných závažných infekčních nemocí,“ 
říká primář.

Pokud  jste  u  vody  s  větším  batoletem, 
které se koupe v plavkách, vždy mu je pak 
sundejte a nechte uschnout, protože mokré 
plavky jsou startem pro zánět močových cest.

Nástrahy číhají všude
Chirurgickou ambulanci Vítkovické ne-

mocnice, která  je členem skupiny AGEL, 
v  letních  měsících  pravidelně  zaplňují 
malí pacienti. Děti si o prázdninách přivo-
dí úraz nejčastěji při jízdě na kole, koleč-
kových bruslích či  skateboardech. Velká 
většina  úrazů  je  způsobena  důsledkem 
nepozornosti a nešťastných náhod, což lze 
těžko ovlivnit. Na druhé straně je možné 
spoustě úrazů předejít správnou prevencí. 
Ochranné přilby a chrániče  jsou základ. 
„Ačkoliv bývá hojení u dětí  rychlejší, ne 
vždy  se  následky  dají  napravit,“  varuje 
primář Boženský.

Provoz ambulancí ve Vítkovické nemoc-
nici je během letních měsíců nepřerušen, 
zčásti jsou omezeny pouze ambulance od-
borné.  Aktuální  informace  získáte  vždy 
na telefonních číslech ambulancí nebo na 
webových stránkách nemocnice. V přípa-
dě nutnosti ošetření i mimo provozní dobu 
ambulancí můžete využít příjmové interní 
ambulance v budově G, která funguje ne-
přetržitě.  Text:�Barbora�Žembová

Foto:�archiv�Vítkovické�nemocnice,�
internet
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Petropavlovská pouť plná smíchu, pohody a sluníčka
Byla plná legrace a zábavy, her i sporto-

vání, smíchu, hudby i zpěvu, nejrůznějších 
laskomin a hlavně rozzářených dětských 
kukadel. Patřila k  těm, na které se bude 

dlouho  vzpomínat  s  jiskřičkou  úsměvu 
v očích, protože na její lehkosti nikdo ne-
poznal, kolik práce a úsilí za ní stálo. Řeč 
je o Petropavlovské pouti, která se konala 

v sobotu 22. června, a k níž se ještě něko-
lika snímky vrátíme i v srpnovém vydání 
zpravodaje.         Text:�-gl-�

Foto:�Romana�Filipová
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VÍTKOVICKÁ KNIHOVNA
Knihovna�města�Ostravy,�Vítkovice,�Kutuzovova�14

Červenec mezi knihami
DOSPĚLÝM
Barevná fantazie

 Výstava výtvarných prací klientů centra pro osoby se zdravot-
ním postižením Čtyřlístek.
1.�až�31. července�během�půjčování

Druhý život knih
Tradiční prodej vyřazených knih; dejte knihám druhou šanci.
1. července�až�30. srpna�během�půjčování

Rande s knihovníkem
Každé druhé úterý; společné čtení pod slunečníkem.
9.�července�až�30.�srpna�během�půjčování

Origami
Nahlédněte s námi do tajů japonského umění skládání z papíru.
1.�až�30. července�během�půjčování

DĚTEM
Minikvízy pro malé knihomoly

 Objevuj nové kvízy, vyplňuj je a na konci prázdnin budeš od-
měněn.
1. července�až�30. srpna�během�půjčování

BOOKovka: Ve světě komiksu
Zábavné odpoledne pro milovníky příběhů v obrázcích.
Čtvrtek�4. července�od�14.30�do�15.30�hodin

BOOKovka: Andersen byl na začátku
Hrátky s dětskými knížkami.
Čtvrtek�18. července�od�14.30�do�15.30�hodin

Sovičky: Samá voda
Vodní hraní, čtení, povídání v klubu pro děti a jejich rodiče.
Pátek�26. července�od�10�do�11�hodin

BOOKovka: Odpoledne s vajíčkem
Čas na vyrábění, čtení a zábavu.
Čtvrtek�1. srpna�od�14.30�do�15.30�hodin

Změna distribuce 
Vítkovického zpravodaje

Už 1. srpna bude odstartován nový systém distribuce Vítko-
vického zpravodaje, a  to prostřednictvím distribučních míst, 
kde si mohou občané výtisk sami vyzvednout. Rozvoz na tato 
vybraná distribuční místa bude obvod zajišťovat vlastními si-
lami.

Seznam distribučních míst je uveřejněn na webových strán-
kách obvodu www.vitkovice.ostrava.cz v sekci Vítkovický zpra-
vodaj. Tento seznam zahrnuje také předpokládaný počet kusů, 
který bude na dané místo distribuován. Postupem času celou si-
tuaci vyhodnotíme a počet distribučních míst, včetně počtu pře-
dávaných kusů, případně podle potřeby upravíme a doplníme. 
Dále připomínáme, že občané mají možnost využít ekologickou 
variantu šetrnou k přírodě a získat zpravodaj prostřednictvím 
našich webových stránek v části Vítkovický zpravodaj nebo po-
žádat přes webové stránky v části Odebírání zpravodaje e mai-
lem o jeho pravidelné zasílání na uvedenou e mailovou adresu 
zájemce. Předem děkujeme za vzájemnou dobrou spolupráci 
při těchto změnách a pevně věříme, že tyto změny povedou ke 
kvalitnější a efektivnější distribuci Vítkovického zpravodaje.

Prázdniny v knihovně
Nastává čas prázdnin – období zaplně-

né sluncem, volnějším časem a spoustou 
nevšedních zážitků. Přijďte si pro některé 
z nich také k nám do knihovny! A nač se 
můžete těšit?

Děti na  zábavné  čtvrtky,  které  co dva 
týdny naplníme tvůrčími dílničkami, sou-
těžemi nebo tematickými odpoledni, aby-
chom se o prázdninách nenudili. Po celé 
dva měsíce mohou také luštit rozličné kvízy 
a na konci srpna pak toho nejakčnějšího 
luštitele za jeho úsilí odměníme. A protože 
nás názor dětí zajímá, budeme potěšeny, 

pokud nám do naší anketní krabičky vhodí 
lístek s tématem, kterému by se rádo vě-
novalo v rámci klubu BOOKovka, až zase 
začne škola.

Pro nejmenší se i o prázdninách bude 
konat klubík Sovičky, v němž si společně 
s paní knihovnicí nejprve pohrají s darem 
přírody při tématu Samá voda, a posléze si 
protáhnou ručičky i nožičky v rámci jógy 
pro děti. Vítáni jsou všichni, nejen ratolesti 
(a to i v případě, že ještě v knihovně nejsou 
přihlášeny), ale i maminky, tatínkové, ba-
bičky či dědečkové.

Nezapomínáme  ani  na  naše  dospělé 
čtenáře a těšíme se, že se s námi zapojí do 
Rande s knihovníkem, při kterém si mohou 
pod slunečníkem počíst sami, případně se 
zaposlouchat do předčítání někoho jiného, 
či se nechat unášet na vlnách hudby linou-
cí se občas kolem jakoby náhodou… A pro 
tvořivé čtenáře máme připraveny hrátky 
s origami.

Věříme, že oblíbenou prázdninovou de-
stinací může být i naše pobočka, neváhejte 
tedy a přijďte se s námi potěšit! 
� Vaše�knihovna

Seznam  
distribučních míst

Krajský úřad Moravskoslezského kraje, statutární město 
Ostrava – magistrát, radnice městského obvodu Vítkovice, 
odbor sociálních věcí ÚMOb Vítkovice, Vítkovická nemocni-
ce, a. s., ředitelství, Dolní Vítkovice, recepce Světa techniky, 
Knihovna města Ostravy, pobočka Vítkovice, Divadlo Mír, 
Česká průmyslová zdravotní pojišťovna, Domov pro senio-
ry, Domov Magnolie, Dům s pečovatelskou službou, Policie 
ČR, TJ Sokol Vítkovice, Centrom, občanské sdružení, Úřad 
práce, Veterinární poliklinika, s. r. o., Základní umělecká 
škola Leoše Janáčka, Česká pošta, pobočka Vítkovice, Dětský 
ráj – papírnictví, Lékárna Patro, s. r. o., Cukrárna Ollies, Po-
traviny Hruška, s. r. o., MUDr. Michal Kania, Prodejna Penny 
market, klub seniorů, Lahůdky Kašparová Šárka, Ředitelství 
Vítkovice, a. s., budka „Barčíková“, restaurace Osaca (bývalý 
Schöntal), Fresh bar, restaurace U Rifle, restaurace U Dvora, 
večerka.
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Matouš Vondál –  
zápasník TJ Sokol Vítkovice

Od  3.  do  9. června  se  ve  španělském 
městě Pontevedra konalo  juniorské mis-
trovství Evropy v zápasení. Úžasné páté 
místo ve volném stylu do 92 kilogramů vy-
bojoval Matouš Vondál, talentovaný zápas-
ník z klubu TJ Sokol Vítkovice. Dvacetiletý 
vítkovický  rodák předvedl obdivuhodné 
výsledky  již minulý rok. Kromě toho, že 
společně s klubem obhájil titul mistrů Čes-
ké republiky 2018 po vyhrané I. lize mužů 
v zápase ve volném stylu, se stal mistrem 
České republiky v žákovské kategorii do 
92 kilogramů a na juniorském mistrovství 
světa v Trnavě obsadil ve  stejné váhové 
kategorii nádherné 11. místo! Díky těmto 
úžasným výkonům byl Matouš vyhlášen 
jedním z nejlepších vítkovických sportov-
ců roku 2018.

Se zápasením se mladý sportovec, který 
momentálně věnuje veškerý svůj volný čas 
studiu biomedicínské techniky na Vysoké 
škole báňské TUO, prvně setkal již na zá-
kladní škole, když tam jeho nyní domovský 
klub dělal nábor nových sportovců. „V ho-
dině tělocviku nám předváděli, jak zápase-
ní vypadá, vysvětlili, co všechno obnáší… 
No a mně se to prostě hned zalíbilo! Tak 
jsem se do klubu přihlásil a dnes zápasím 
už 12 let,“ vypráví Matouš o svých sportov-
ních začátcích. „Je to skvělý sport! Mám na 
něm rád snad úplně všechno! Od tréninků 

přes  turnaje až po úžasnou partu přátel 
v klubu. I když možná jedna věc, kterou si 
zrovna neužívám, by se přeci jen našla – 
dvakrát nemusím protahování po trénin-
ku,“ usmívá se mladý sportovec. „Zápasník 
musí totiž být dost flexibilní, a to já bohužel 
nejsem,“ prozrazuje svou malou slabinu 
Matouš,  jehož velkým snem je se jednou 
dostat až na olympiádu a dosáhnout tam 
dobrého umístění. Zatím se ale připravu-
je, a to skutečně velmi intenzivně – kromě 
neděle totiž trénuje každý den –, mimo jiné 
i na srpnové mistrovství světa v Estonsku. 
Držíme palce!  � -�gul�-

Zlato v Hradci Králové
V sobotu 8. června se v Hradci Králové 

uskutečnilo druhé kolo první ligy v zápase 
ve volném stylu. Ve složité situaci se ocit-
li vítkovičtí volnostylaři. Ti  totiž v úvod-
ním kole na domácích žíněnkách skončili 
až na třetím místě a ve druhém kole jim 
chyběly tři opory – David Kopřiva, Vojtěch 
Piskoř a Matouš Vondál –, které ve stejný 
den zápasily na ME ve Španělsku. Volno
stylaři přesto v Hradci Králové zabojovali 
a postupně porazili zápasníky z Prahy 7:3, 
Hradce Králové 6:4 a v posledním kole zá-
pasníky z Brna 6:3. V polovině soutěže byli 
na prvním místě se stejným počtem bodů 
jako zápasníci z Prahy a Brna.

Na bedně v Bánovcích 
nad Bebravou

V  sobotu  8. června  se  ve  slovenském 
městě Bánovce nad Bebravou konal mezi-
národní turnaj v zápase ve volném stylu. 
Odcestovala tam skupina osmi vítkovických 
dětí. Mezi 150 zápasníky ze tří států se nej-
více dařilo Danielovi Gurbovičovi a Nele 
Malinové, kteří zvítězili ve váze 35 kg, resp. 
25 kg. Na druhém místě se umístil ve váze 

do 30 kg Jakub Morong a na třetích místech 
ve váze do 52 kg Ondřej Kudla a ve váze do 
25 kg Lukáš Malina. Čtvrté místo obsadil 
Jiří Kudla. Na pátých místech se umístili 
Daniel Mrštík a Radim Říha.

Memoriál Jiřího Klepca
V sobotu  15. června oddíl uspořádal již 

18. ročník Memoriálu Jiřího Klepca. Tento 
turnaj je pořádán na počest zápasníka Jir-
ky Klepca, který náhle zemřel v roce 1996 
ve věku nedožitých 34 let. Jirka jako jeden 
z mála československých zápasníků porazil 
v juniorské kategorii pozdějšího mistra svě-
ta, slovenského zápasníka Jozefa Lohyňu. 
Na  jeden z nejkvalitněji obsazených do-
mácích volnostylařských turnajů se sjelo 
v různých věkových kategoriích 192 zápas-
níků z USA, Slovenska, Maďarska, Polska, 
Ukrajiny a České republiky. Domácí klub 
reprezentovalo 25 borců, kteří vybojovali 
7 zlatých, 5 stříbrných a jednu bronzovou 
medaili.   Roman�Piskoř

TJ�Sokol�Vítkovice,� 
oddíl�zápasu,�www.zapas�-vitkovice.cz

ME juniorů ve městě 
Pontevedra, Španělsko

Na ME odcestovali kromě Matouše 
Vondála také David Kopřiva a Vojtěch 
Piskoř společně s oddílovým a repre-
zentačním  trenérem Milanem Hem-
zou. David Kopřiva prohrál v prvním 
kole  ve  váze do  61 kg  s maďarským 
zápasníkem, Vojtěch Piskoř ve váze do 
86 kg prohrál s makedonským zápasní-
kem. Zato ve váze do 92 kg se Matouš 
Vondál probojoval až do souboje o třetí 
místo. V tomto souboji prohrál po vy-
rovnaném průběhu s Bulharem Todo-
rovem. Konečný stav byl 4 : 4 na body. 
Ve prospěch bulharského  zápasníka 
rozhodlo, že provedl dva chvaty, které 
byly ohodnoceny dvěma body, kdežto 
Matouš pouze jeden chvat ohodnocen 
dvěma body. Další dva body Matouš 
získal  za  pasivní  boj  soupeře  a  vy-
šlápnutí soupeře ze zápasiště. Všichni 
tři budou ČR reprezentovat na MS, kte-
ré se bude konat v srpnu v estonském 
Talinu.
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Jestli něco může být definicí slova úspěch, pak je to 
právě výsledek letošního florbalového superfinále

Jak�byste�oba�zápasy�ženského�i�muž-
ského�týmu�v�superfinále�zhodnotil?

Je to obrovský úspěch násobený tím, že 
se podařil na domácí půdě před našimi 
fanoušky. Velkým bonusem je pak vybo-
jování Champions Cupu – poháru mistrů, 
který proběhne za účasti mistrů Švédska, 
Finska a Švýcarska v lednu 2020 v Ostravě. 
České barvy budeme reprezentovat právě 
my, a to v obou kategoriích, v mužích i že-
nách. Jestli něco může být definicí slova 
úspěch, pak je to právě výsledek letošního 
superfinále.

Jaké� byly� vaše� pocity� před,� během�
a�hlavně�po�finálových�zápasech�obou�
týmů?

Pokud  mám  mluvit  jen  za  sebe,  tak 
mohu odpovědět velmi jednoduše – nervo-
zita, nervozita, napětí a radost. Paradoxně 

je  jednodušší být v takových chvílích na 
hřišti než v hledišti.

Jaká�nálada�před�zápasy�panovala?
Byla plná očekávání a důvěry ve vlast-

ní schopnosti. Hráči a hráčky samozřejmě 
byli nervózní, ale v okamžiku, kdy začali 
hrát, už na jejich výkonu žádná nervozita 
znát nebyla.

Za�co�byste� týmy�pochválil?�Co�bys-
te�vyzdvihl?�V�čem�myslíte,�že�spočívá�
„kouzlo“�úspěchů�vítkovického�florbalu?

U žen bych ocenil obrovskou bojovnost 
a  neskutečnou morálku,  kdy  předvedly 
v historii superfinále nevídaný obrat, a to 
v průběhu zápasu vlastně hned dvakrát! 
Nezbývá než  smeknout. U mužů  je pak 
třeba pochválit disciplinovaný kolektiv-
ní výkon, dodržování stanovené taktiky 
a obětavost všech hráčů pro úspěch týmu. 

Kouzlo úspěchu bohužel nemohu prozra-
dit, neboť je neznám. Nicméně se domní-
vám, že hodně z výše řečeného má na něm 
svůj podíl.

Jaká�byla�na�stadionu�atmosféra?
Jedním slovem úžasná! Fanoušci nám 

připravili skutečné domácí prostředí a na-
víc hnali oba týmy za vítězstvím – byli sku-
tečným šestým hráčem v poli. Děkuji všem 
lidem, kteří do haly dorazili a spolupodíleli 
se na atmosféře, protože i oni byli nedílnou 
součástí konečných výsledků.

Oslavovali�jste?�Kde�máte�poháry�vy-
staveny?

Ano, trošku jsme oslavovali. Některé hrá-
če doma neviděli tři čtyři dny, jiné i týden. 
Poháry vystaveny nejsou, ale budou se ob-
jevovat při různých příležitostech, jako byla 
akce pro fanoušky, objeví se na trénincích 
a dalších akcích, jež budeme pořádat nebo 
jichž se budeme účastnit. 

Co�týmy�čeká�dál?�Kdy�začnou�další�
přípravy?

Oba  týmy  teď čeká krátká pauza a po 
ní bude následovat letní příprava. Sezona 
začíná 14. září a bude mít  tentokrát dva 
vrcholy – ostravský Pohár mistrů v lednu 
a playoff v březnu a dubnu. Věřím, že opět 
s naší účastí v superfinále, tentokrát ovšem 
pravděpodobně v Praze.

Chtěl�byste�ještě�něco�k�úspěchu�vítko-
vického�florbalu�dodat?

Rád  bych  poděkoval  všem  hráčům, 
hráčkám,  trenérům a vůbec všem, kteří 
ve vítkovickém klubu na úkor svého vol-
ného času hrají nebo pracují a přispívají 
tak svým dílem k našim úspěchům. Děkuji 
také našim partnerům, fanouškům a všem, 
kteří nám drží palce, a těším se na setkání 
se všemi, ať už na našich domácích super-
ligových a extraligových zápasech, nebo 
v lednu na Poháru mistrů.      Text: -gul-

Foto:�archiv�klubu�
1.�SC�TEMPISH�Vítkovice

14. dubna�2019�ovládlo�celou�Ostravu�florbalové�šílenství�–�ženský�i�mužský�tým�
klubu�1.�SC�TEMPISH�Vítkovice�totiž�před�zraky�více�než�osmi�a�půl�tisíce�fanoušků�
získaly�v�Superfinále�florbalové�extraligy�zlato!�O�tom,�jaká�panovala�v�klubu�před�
finálovými�zápasy�nálada,�jak�se�slavilo�nebo�co�týmy�čeká�dál,�nám�vyprávěl�gene-
rální�ředitel�klubu�Pavel�Palata.

Vedení�radnice�městského�obvodu�Vítkovice�přijalo�zástupce�vítězů�florbalového�superfinále.�Starostka�Radomíra�Vlčková,�místostarosta�
František�Kročil,�zastupitel�Roman�Martinák�a�vedoucí�odboru�organizačního,�vnitřních�věcí�a�kultury�Jiřina�Matějová�strávili�s�úspěšnými�
sportovci�příjemné�okamžiky�a�prohlédli�si�i�poháry�a�medaile.
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Dětský den se vydařil
Komise školství a kultury při Radě městského obvodu Vítkovice 

připravila na úterý 4. června v rámci oslav Mezinárodního dne 
dětí odpoledne plné zábavy. 

Letos přálo nádherné počasí, které přilákalo do sadu Jožky 
Jabůrkové snad všechny děti z obvodu. Připraveny byly soutěže 
a různé dětské atrakce v podobě skákacího hradu, nafukovací 
skluzavky, jízdy na ponících, lezecké stěny či výtvarné dílny. Kdo 
si prošel všemi soutěžemi, získal poděkování v podobě drobných 
odměn a balíčku. Veselou zábavu plnou písniček a her doplňo-
vala klaunička Puntička. Nechyběly ani tolik oblíbená cukrová 
vata nebo sladký či slaný popcorn. 

„Chtěla bych poděkovat všem rodičům a dětem, že vytvořili 
úžasnou atmosféru, a zaměstnancům i vedení Mateřské školy 
Prokopa Velikého za výbornou spolupráci a zajištění soutěží. 
Dětský den jsme si opravdu užili všichni. Dětem přeji krásné 
prázdniny a nám, dospělým, pohodové letní dny,“ říká starostka 
Radomíra Vlčková.   Text�a�foto:�-fil-


